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شماره

صفحه

روزنامه

وزارت  اقتصادی  معاونت  از  سبحانیان  محمدهادی  است  قرار  شده  شنیده 
اقتصاد به سازمان امور مالیاتی برود.

رئیس  نزدیک  آینده  در  آگاه،  مقامات  از  آمده  دست  به  اطلاعات  طبق 
سازمان برنامه بودجه تغییر می کند.

سید  آگاه،  مقامات  از  آمده  دست  به  اطلاعات  طبق  فارس،  گزارش  به 
این مسئولیت  برنامه و بودجه به زودی  مسعود میرکاظمی، رئیس سازمان 
را به داود منظور تحویل خواهد داد. مسعود میرکاظمی از شهریور ۱۴۰۰ 
تاکنون رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور بوده است. میرکاظمی سازمان 

برنامه و بودجه را در شرایطی تحویل گرفت که بودجه ۱۴۰۰ از ناترازی 
جدی رنج می برُد؛ با تلاش وی و دیگر مسئولان دولت سیزدهم، کاهش 
طوری  به  داد  رخ   ۱۴۰۱ سال  در  بودجه  کسری  شکاف  در  قابل توجهی 
که حدود ۹۷ درصد پیش بینی بودجه ۱۴۰۱ محقق شد و برای اولین بار 
بینی شده  پیش  عمرانی  اعتبارات  از ۱۰۰ درصد  بیش  اخیر  دهه  در چند 
از گزینه های اصلی سکان داری  منظور یکی  بودجه پرداخت شد.داود  در 
سازمان برنامه و بودجه است، وی فارغ التحصیل از دانشکده اقتصاد دانشگاه 

تهران در مقطع دکتری اقتصاد با گرایش اقتصادسنجی است.

سخنگوی صنعت برق:

ساعت کار اداری بر اساس مصوبه دولت 
از نیمه خرداد تغییر می کند

این خطای راهبردی برخی  عضو کمیسیون عمران مجلس اظهار داشت: 
از تصمیم گیران است که کنترلی بر قیمت های خانه های بالا شهر ندارند. 
هر چند مجلس مالیات بر خانه های لوکس را وضع کرده اما اگر کنترلی 
بر قیمت خانه های بالاشهر نباشد به طور قطع قیمت خانه در این مناطق به 
سایر مناطق تأثیر می گذارد و در نهایت با یک شیبی به سایر شهرها هم 

سرایت پیدا می کند. 
درباره ضرورت  ایلنا  اقتصادی  خبرنگار  با  در گفت وگو  یوسفی  مجتبی 
حمایت از مستاجران و ارائه بسته حمایتی برای این قشر از سوی وزارت 
راه و شهرسازی و دولت سیزدهم و پیشنهادات دولت برای طراحی بسته 
جدید، اظهار داشت: اولین نکته ای که باید به آن توجه شود این است که 
حوزه اقتصاد به ویژه حوزه ای که با سبد خانوار در ارتباط است با بخشنامه 
و دستور قابل کنترل نیست. به طور فراوان شاهد این نمونه ها بودیم چه در 

قیمت گذاری خودرو و چه سکه و چه در بخش اجاره بها.
وی با اشاره به تجربه بسته حمایتی مستاجران در سال های گذشته تاکید 
کرد: اتفاقی که در دو سال گذشته رخ داده است این بود که دولت سقف 
دیدیم  و  کرد  تعیین  اجاره بها  افزایش  حداکثر  برای  درصدی   25 تا   2۰
که این اتفاق هم نیفتاد و این قیمت دستوری به اجرا نرسید. وقتی تورم 
قیمت  نهایت  بالا رفته و در  قیمت مصالح ساختمانی  پیداکرده،  افزایش 
کرد.  کنترل  را  بازار  روش  این  با  نمی توان  کرده،  پیدا  افزایش  مسکن 
به هیچ وجه موافق افزایش قیمت ها نیستیم اما باید تمهیدات واقعی برای 

کنترل وضعیت در نظر گرفته شود.
این عضو کمیسیون عمران مجلس گفت: البته برگزاری 6 جلسه شورای 
عالی مسکن با حضور رئیس جمهوری جای تشکر دارد و موضوعی که در 
دولت قبل شاید در یک یا دو جلسه شاهد حضور رئیس جمهوری بودیم و 
برگزاری جلسات این شورا با حضور رئیس جمهوری نشان دهنده توجه و 

اهتمام رئیس جمهوری به حوزه مسکن بوده است.
یوسفی درباره راهکارهای حمایت از مستاجران در شرایط فعلی و موجود 
واقعی  اقدامات  سمت  به  باید  مستاجران  مشکل  رفع  برای  داشت:  اظهار 
برویم که یکی از این راهکارها تولید مسکن و اجرای قانون جهش تولید 
مسکن و افزایش ساخت و ساز است که جای بحث دارد که این راهکار 
بلندمدت محسوب می شود.  بهترین راهکار در شرایط فعلی ساماندهی بازار 
قیمت های  با  متناسب  مسکن  ودیعه  پرداخت  راهکار  مهمترین  و  اجاره 
اقدام  مستاجران  ودیعه  تسهیلات  بحث  در  متاسفانه  است.  بازار  واقعی 
اجرایی انجام نشد. حداقل در زمان کوتاه مدت می توانیم از طریق ودیعه 

مسکن بخشی از مشکل مستاجران را حل کنیم.
وی با بیان اینکه باید از توان ودیعه مسکن به طور واقعی استفاده و موانع 
موضوع  وگرنه  شود  برداشته  مناسب  سقف  با  ودیعه  وام  پرداخت  برای 
حمایت از مستاجران بر روی کاغذ خواهد ماند، ادامه داد: تاکید می کنم 

سقف وام ودیعه باید مناسب واقعیت بازار باشد نه اینکه الان سقف ودیعه 
در نظر گرفته شده به اندازه اجاره ماهیانه هم نیست.     

این عضو کمیسیون عمران مجلس افزود: در حالی که نتوانستیم در اجرای 
نهضت ملی مسکن موفق عمل کنیم حداقل برای حل مشکل مستاجران 
توان پرداخت اجاره آنها را تقویت کنیم. به هر حال اجرای قانون جهش 
دولت  و  است  مدت  بلند  اقدام  یک  مسکن(  ملی  )نهضت  مسکن  تولید 
اقداماتی در این زمینه در حال انجام است هر چند که اشکالاتی وجود دارد 

اما به هر حال دولت در این مسیر حرکت رو به جلو کرده است.
مالیاتی  معافیت های  و  مالیات  کاهش  راهکارها  دیگر  از  یوسفی گفت: 
برای مالکانی است که در به بازار اجاره کمک می کنند و با مستاجران 

قرارداد بلند مدت و بالای یک ساله منعقد می کنند.      
وی با اشاره به جمعیت مستأجر در کشورمان اظهار داشت: براساس آخرین 
گزارش ها و سرشماری سال ۱3۹5 تعداد مستاجران در کشور 6.5 میلیون 
خانوار است که البته قاعدتاً به این شکل است که در شهرهای بزرگ این 
آمار بالاتر می رود و گفته می شود بیش از 53 درصد از جمعیت تهران 
مستأجر هستند و در شهرهای کوچک تر جمعیت مستاجران نرخ کمتری 
دارند اما به طور متوسط در کشورمان 5۱ درصد جمعیت مستأجر هستند.

نشینی در کلانشهرها  افزایش حاشیه  این عضو کمیسیون عمران درباره 
تاکید کرد: در قیمت گذاری در کشورمان یک کف هرم قیمتی و یک 
رأس هرم داریم، چه بخواهیم و چه نخواهیم همواره شاهد این اثرگذاری 
خواهیم بود که اگر در بالاشهر، قیمت هر مترمربع از یک ملک به ۱۰۰ 
میلیون تومان برسد و اجاره این واحد هم برای مثال به ماهی 2۰ میلیون 
تومان برسد، به طور قطع در منطقه متوسط این قیمت ملک به 8۰ میلیون 
تومان و در منطقه محروم و حاشیه همان شهر به 3۰ میلیون تومان می رسد.
ادامه داد: این خطای راهبردی برخی از تصمیم گیران است که  یوسفی 
مالیات  مجلس  هر چند  ندارند.  بالا شهر  خانه های  قیمت های  بر  کنترلی 
خانه های  قیمت  بر  کنترلی  اگر  اما  کرده  وضع  را  لوکس  خانه های  بر 
مناطق  سایر  به  مناطق  این  در  خانه  قیمت  قطع  طور  به  نباشد  بالاشهر 
 تأثیر می گذارد و در نهایت با یک شیبی به سایر شهرها هم سرایت پیدا 

می کند.         

عضو کمیسیون عمران:

وام ودیعه مستاجران اندازه اجاره ماهیانه هم نیست

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: می توان گفت که میانگین نرخ 
تورم ثابت در کشور بیش از 35 درصد است و این مسئله بر روی زندگی 
افزایش حقوق  میزان  اینکه  به  با توجه  بوده و  اثرگذار  معیشت مردم  و 
با کاهش  ما  افزایش نرخ تورم است، مردم  از  به مراتب کمتر  دستمزد 

قدرت خرید مواجه شده اند.
محمدرضا پورابراهیمی رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی 
رشد  و  شکل گیری  عوامل  با  رابطه  در  ایلنا،  خبرنگار  با  گفت وگو  در 
تورم و همچنین راهکارهای مهار آن در اقتصاد کشور برای سال جدید با 
توجه به اینکه در شعار سال هم این مسئله مورد تاکید قرار گرفته است، 
گفت: مهار تورم اکنون اولویت اصلی کشور است که در بیانات رهبر 
معظم انقلاب نیز به آن تاکید شد. از آنجا که ما طی 5 سال گذشته شوک 
ارزی را در اقتصاد کشور شاهد بودیم، بازار و اقتصاد ما تورم های بالایی 
را تجربه کرد. می توان گفت که میانگین نرخ تورم ثابت در کشور بیش 
از 35 درصد است و این مسئله روی زندگی و معیشت مردم اثرگذار بوده 
از  به مراتب کمتر  افزایش حقوق و دستمزد  میزان  اینکه  به  با توجه  و 

افزایش نرخ تورم است، مردم ما با کاهش قدرت خرید مواجه شده اند.
وی تصریح کرد: لذا اهمیت و اولویت مسئله کنترل و مهار تورم یک 
در  رهبری  معظم  مقام  امسال  اینکه  به  توجه  با  و  است  مشخص  مسئله 
را  تورم  مهار  و  کرد  اشاره  آن  به  هم  سال  نامگذاری  و  نوروزی  پیام 
اولویت کشور قرار دادند؛ نشان دهنده اهمیت این مسئله در اقتصاد کشور 
و معیشت مردم است. نماینده مردم کرمان در مجلس در تشریح دلایل 
شکل گیری و تشدید تورم، ابراز داشت: خب برای کنترل و مهار تورم 
یکی از اقدامات باید این باشد که دلایل ایجاد تورم در اقتصاد کشور را 

بدانیم و متناسب با آن برای اقدامات مؤثر برنامه ریزی کنیم. یکی از دلایل 
مهم ایجاد تورم در کشور، وجود ناترازی در نظام بانکی است، ناترازی 
در نظام بانکی یعنی اینکه اگر منابع کل نظام بانکی به عنوان مثال ۱۰۰۰ 

واحد است، بانک ها ۱5۰۰ واحد تسهیلات بدهند.
وی افزود: یک علت دیگر مهم و مرتبط با نظام بانکی که باید در کشور 
بانک های  فعالیت  و  عملیات  در  مرکزی  بانک  نظارت  شود،  مدیریت 
عملکرد ضعیف  شاهد  سال های گذشته  در  ما  است.  دولتی  و  خصوصی 
که  بازمی گردد  این  به  شاید  مسئله  این  علت  که  بودیم؛  مرکزی  بانک 
مقررات مرتبط با این حوزه در سنوات گذشته تدوین شده و حداقل برای 

امروز طراحی نشده بود.
پورابراهیمی در ادامه ابراز داشت: یک خبر خوبی که در راستای تحقق 
سال گذشته  در  است که  این  بدهیم  عزیز  مردم  به  می توانیم  سال  شعار 
اصلاح قانون بانک مرکزی را آغاز کردیم و اصلاح قانون بانک مرکزی 
به منظور افزایش اختیارات و نظارت در عملیات بانکی برای عدم ایجاد 
این  شد.  دنبال  اقتصاد کشور شود،  در  تورم  ایجاد  به  منجر  ناترازی که 
قانون در سال گذشته بعد از حدود پنج سال کار کارشناسی در مجلس و 
کمیسیون اقتصادی خوشبختانه به تصویب رسید و الان مراحل نهایی را در 

شورای نگهبان طی می کند.
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس با ابراز امیدواری نسبت به اثرات اصلاح 
و  نهایی شدن  شاهد  آینده  هفته های  امیدواریم ظرف  قانون، گفت:  این 
شدت  به  را  مرکزی  بانک  نظارتی  ظرفیت  زیرا  باشیم  قانون  این  ابلاغ 
افزایش خواهد داد و به نظارت دقیق برای عدم ایجاد آن ناترازی که منجر 

به ایجاد تورم می شود، کمک می کند.

پورابراهیمی رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس:

 ناترازی نظام بانکی یکی از دلایل مهم ایجاد تورم در کشور
اصلاح قانون بانک مرکزی به منظور افزایش ظرفیت های نظارتی

به  عقب افتادگی  و  تولید  مشکلات 
بانک ها بازمی گردد

واحدهای بزرگ استان هم نتوانستند 
از منابع بانکی استفاده کنند

غیردولتی  بانکی  سیستم 
سختگیری های زیادی انجام می دهند

نسبت تسهیلات به سپرده ها در فارس از متوسط کشور 

پایین تر است؛

هشدار دوباره استاندار فارس 
به بانک های استان

بانک ها به جای دایر کردن شعبه های جدید 
در خیابان های گران قیمت، تسهیلات بدهند

گشت ارشاد مسئولان 
در فضای مجازی از راه می رسد

محمدحسن آصفری گفت: وقتی می بینیم هیئت رئیسه، استیضاح ها را در 
دستور کار قرار نمی دهد، نمایندگان خودشان مجبور می شوند یک طرح 
استیضاح جدید دیگر را وارد کار کنند و از این جهت، اکنون شاهد سه 
طرح استیضاح برای وزیر اقتصاد هستیم. البته این روند باعث می شود 

که فشار بر هیئت رئیسه بیشتر تا بالاخره استیضاح اعلام وصول شود.
با  یازدهم  مجلس  در  اراک  نماینده  محمدحسن آصفری   ،  2۴ رویداد 
استیضاح  طرح  عدم وصول  خصوص  در  مجلس  رئیسه  هیئت  از  انتقاد 
رئیسه  هیئت  استیضاح ها،  موضوع  در  می گوید:   2۴ رویداد  به  وزرا، 
آیین نامه  طبق  را  استیضاح ها  بایستی  آن ها  می کند.  زیادی  کوتاهی 
کمتر از ۱۰ روز در دستور کار قرار دهند. وقتی استیضاحی در پروسه 
طولانی مدت قرار می گیرد، به تبع آن، معاونان پارلمانی و افراد دیگری 
از وزارتخانه ها فعال و به مرور با لابی کردن ها سبب می شوند تعداد افراد 
استیضاح کننده، کاهش یابد و این روند منجر به این می شود که بعضاً 

طرح استیضاح از دستور کار خارج شود. 
سهگروهطرحاستیضاحوزیراقتصادرادنبالمیکنند

او می گوید: بنده یکی از امضاکنندگان استیضاح آقای خاندوزی وزیر 

اقتصاد هستم. در مورد استیضاح ایشان، هنوز امضاها به قوت خود باقی 
است و سه گروه این استیضاح را دنبال می کنند. گروه اول، ما هستیم 
با نزدیک به ۴۰ امضا و دو گروه دیگر با 2۰ و ۱5 امضا، کار را دنبال 
شد، چون  خواهند  تجمیع  امضاها  نهایتاً  که  بگویم  باید  البته  می کنند. 

سوال های همه ما تقریباً مشترک است. 
وقتی  می گوید:  شوراها  و  کشور  داخلی  امور  کمیسیون  رئیس  نایب 
نمی دهد،  قرار  کار  دستور  در  را  استیضاح ها  رئیسه،  هیئت  می بینیم 
نمایندگان خودشان مجبور می شوند یک طرح استیضاح جدید دیگر را 
وارد کار کنند، به همین دلیل است که اکنون شاهد سه طرح استیضاح 
برای وزیر اقتصاد هستیم. البته این روند باعث می شود فشار بر هیئت 

رئیسه بیشتر تا بالاخره استیضاح اعلام وصول شود.
پیگیر  نمایندگان  استیضاح، آن قدر که  آصفری می گوید: در موضوع 
رویکرد  این  می دانم  بعید  نیست.  پیگیر  مجلس  رئیسه  هیئت  هستند، 
هیئت رئیسه، بحث رودربایسی با دولت باشد. رئیس مجلس باید قانون 
و آیین نامه را خط قرمز خودش قرار دهد. هیچ دلیلی نمی بینم که چرا 

باید استیضاح از دستور کار خارج شود.

محمدحسن آصفری نماینده اراک:

آنقدر لابی می کنند تا طرح را از دستور خارج کنند


